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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 25 april 1955
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig is
Minister Mansholt).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
b. Naturalisatie van Indonesiërs
De Minister-President deelt mede, dat het Tweede Kamerlid Van Rijckevorsel bij hem is geweest om
te spreken over een Indonesiër en over een gewezen Nederlander (die na de
souvereiniteitsoverdracht Indonesisch staatsburger is geworden), die in Indonesië werk hebben en
thans voor naturalisatie tot Nederlanders en overkomst naar Nederland in aanmerking zouden
willen komen. Mr. Van Rijckevorsel merkte hieromtrent op, dat de Stichting 'Onze Mensen' wel
haar werk om de Indische Nederlanders en sommige Indonesiërs naar hier te halen kan
stopzetten, als deze mensen niet voor naturalisatie worden voorgedragen. Spreker heeft hierop
geantwoord, dat volgens de inlichtingen van de initiatiefnemers dit ook niet het doel van de
Stichting 'Onze Mensen' zou zijn. Naar aanleiding van de vraag wie hij over deze kwestie zou
moeten interpelleren de Minister-President of de Minister van Justitie, heeft spreker geantwoord,
dat dit dan de Minister van Justitie zou moeten zijn. Daarnaast heeft Mr. Van Rijckevorsel erop
aangedrongen, dat de Regering de kwestie Ambon aanhangig maakt bij de UNCI. Minister Luns
deelt mede, dat hij over deze laatste kwestie reeds eerder met Mr. Van Rijckevorsel heeft
gesproken en toen erop heeft gewezen, dat een beroep op de UNCI geen schijn van kans heeft,
zodat een dergelijke stap dan tot een succes voor de Indonesische Regering zal kunnen leiden.
- - -

Middagvergadering

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
i. De verdediging van Nieuw-Guinea
Minister Staf deelt mede, dat de Gouverneur van Nieuw-Guinea in de laatste weken enkele malen
over de verdediging van dat gebied heeft geschreven, aangezien hij hierover ongerust is. De
betrokken Ministers zien echter weinig reden voor ongerustheid. De thans aanwezige
strijdkrachten zullen aan infiltraties, ook van omvangrijker betekenis het hoofd kunnen bieden.
Spreker gelooft, dat men thans te dezen aanzien niet meer moet doen. Minister Kernkamp is het
ook niet duidelijk, wat de Gouverneur tot zijn aandringen brengt. Spreker acht het evenals
Minister Staf wenselijk even af te wachten tot de heer Krijger uit Nieuw-Guinea terug is.

De Minister-President heeft een bericht gelezen, waaruit blijkt, dat Indonesische
infiltranten in Nieuw-Guinea blijven, nadat hun straftijd om is, omdat de Indonesische Regering
weigert ze toe te laten. Spreker meent, dat men de betrokkenen dan ergens in Indonesië aan land
zal moeten zetten. Minister Luns merkt op, dat het vroeger in ons land ook wel gebeurde, dat
dergelijke mensen over de grens gezet werden. Minister Kernkamp heeft omtrent het
krantenbericht inlichtingen aan de Gouverneur gevraagd. De Minister-President is van oordeel, dat
men onbetrouwbare Indonesiërs, die werkzaam zijn bij de petroleumindustrie, eveneens moet
uitzetten.

Kenmerk: Ministerraad.
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3. Buitenlands beleid
a. Wapenlevering aan Indonesië (#Zie ook notulen MR d.d. 6/5/55, punt 4a.)
Minister Luns deelt in aansluiting aan het vorige punt mede, dat in het algemeen gunstig is
geantwoord op ons verzoek aan andere landen om ten aanzien van wapenleveringen aan
Indonesië bijzondere aandacht te schenken aan mogelijke activiteiten van Indonesië in de Nieuw-
Guineakwestie. Van Engelse zijde is erop gewezen, dat in Nederland zes patrouilleboten voor
Indonesië worden gebouwd. Het contract hiervoor is reeds jaren geleden gesloten, zodat vier van
de zes boten zijn geleverd. Het lijkt wenselijk, dat de levering van de twee resterende boten niet
zal plaats vinden. De Minister-President stelt de vraag of dit laatste mogelijk is, als er een contract is
gesloten. Minister Staf merkt op, dat het afzien van de levering van oorlogsmaterieel herhaaldelijk
gebeurt, als men nog in het stadium van voorbereiding voor het sluiten van een overeenkomst is.

De Minister-President verwacht, dat men van Nederlandse zijde niet zal kunnen
verhinderen, dat andere landen kleine boten aan Indonesië leveren, welke voor het verkeer om de
eilanden nodig zijn. Spreker meent, dat men deze kwestie het beste kan laten insluimeren,
ofschoon nog wel aan de Engelsen moet worden geantwoord. Minister Beel acht in deze zaak toch
bijzondere waakzaamheid geboden. Minister Luns zal deze kwestie nog nader nagaan.
- - -
d. De Aziatisch-Afrikaanse conferentie in Bandung  (Zie agenda MR d.d. 12 April 1955, punt 3d. #Zie
ook notulen MR 6/5/55 punt 4b.)
Minister Luns had verwacht, dat een resolutie inzake de Nieuw-Guineakwestie zou worden
aanvaard, maar het heeft hem verbaasd, dat landen als Turkije en Japan daarvoor gestemd hebben.
Spreker zou aan de Japanse Regering willen laten zeggen, dat het de Nederlandse Regering wel
getroffen heeft, dat Japan de eerste keer, dat het zelfstandig op internationaal terrein komt, tegen
Nederland stemt. Voorts verzoekt hij Minister Beyen hierover ook iets aan Turkije te laten blijken
in het routinecontact in de NATO. Minister Beyen heeft hierover reeds met Starkenborgh
gesproken. Het is wenselijk zich er nog over te beraden op welk ogenblik dit zal kunnen worden
gezegd. Over de kwestie Cyprus is b.v. niet in de NATO-raad besproken, behalve in het
routinecontact. Een voordeel van een opmerking in de Raad van de NATO is, dat dan de Turkse
Minister aanwezig is en niet een plaatsvervanger.

Minister  Luns zou bij de behandeling van de begroting in de Eerste Kamer willen
zeggen, dat de uitspraak van de conferentie in Bandung niets in onze politiek ten aanzien van
Nieuw-Guinea verandert. Bij de publieke opinie is de resolutie over Nieuw-Guinea overschaduwd
door wat de Chinese Minister Tsjoe En Lai over Formosa heeft gezegd. Minister Kernkamp  acht
het wel goed, als in de Eerste Kamer op deze resolutie gereageerd wordt, vooral ook met het oog
op degenen, die directer bij Nieuw-Guinea betrokken zijn.

e. Het proces-Jungschläger in Indonesië (#Zie ook notulen MR 6/5/55, punt 4c.)
Minister Luns deelt mede, dat nogmaals is nagegaan wat de Regering te doen staat nu de advocaat
Bouman, die aan vexaties van Indonesische zijde is blootgesteld, de verdediging in het proces-
Jungschläger wil neerleggen. De deken van de advocaten in Den Haag achtte het beter een
internationaal bekend jurist uit te nodigen. De Minister-President merkt op, dat het proces reeds
anderhalf jaar loopt en dat alles in het Maleis en in het Nederlands gebeurt, zodat een buitenlandse
advocaat wel op veel practische moeilijkheden zal stuiten.

Minister Donker meent, dat het er thans niets toe  doet of een advocaat, die de
Regering er heen stuurt, in staat is een verdediging technisch goed te voeren; men zal deze zaak in
de wereldopinie moeten brengen, hetgeen met een Nederlandse advocaat niet zal lukken. Alleen
door een advocaat met internationale reputatie kan men een appèl op de wereldopinie bereiken.
Minister Kernkamp zou er de voorkeur aan geven iemand naar Indonesië te zenden als Prof.
Jonkers uit Leiden, die vroeger een belangrijke positie in de Indische rechterlijke macht heeft
bekleed. Minister Beyen sluit zich aan bij de opvatting van Minister Donker. Men zal zich er p



moeten richten de wereldopinie wakker te schudden, vooral ook in India. Daarvoor zal een
Engelse jurist het beste zijn; deze zal dan de aandacht kunnen vestigen op de verkrachting van de
rechten van de mens.

Minister Van Thiel vraagt zich af wat de consequenties kunnen zijn van het zenden
van iemand van zo groot formaat. Enerzijds heft men daarmede het niveau van de betrokken
rechtbank omhoog, terwijl als de man toch veroordeeld wordt men in Indonesië zal zeggen, dat
deze uitspraak juist is, nu Nederland de beste verdediger heeft gezonden.

Minister Donker is van mening, dat men iemand erheen moet zenden, die waakt
voor de rechten van de mens. Zelfs als de Indonesische rechter tot een veroordeling komt, dan zal
men niet nalaten erop te wijzen, dat deze rechten zijn geschonden door de mishandelingen van de
getuigen. Minister Beel is van mening, dat de Regering zo spoedig mogelijk een beslissing in deze
zaak moet nemen en dat er weinig van terecht zal komen als niet een man van internationale
reputatie wordt uitgenodigd, die dan door een Nederlandse advocaat kan worden bijgestaan. Als
dan toch een veroordeling volgt, zijn de repercussies daarvan in de wereld toch van belang.
Minister Van de Kieft is van mening, dat tegenover de beschuldigde Nederlanders de Regering niets
anders overblijft dan iemand als de Engelse jurist Shawcross uit te nodigen. Minister Luns
verwacht ook, dat een bericht gunstig ontvangen wordt, dat de Nederlandse Regering een Engelse
jurist als Shawcross of Curtis Bennett naar Indonesië heeft gezonden, met wie b.v. iemand als
Prof. Jonkers meegezonden zou kunnen worden.

De Minister-President concludeert, dat de Raad er mede accoord gaat, dat een
Engelse jurist van internationale reputatie wordt uitgenodigd. Een andere vraag is of in dat geval
Mr. Bouman en de andere verdedigster niet bereid zullen zijn onder zijn bescherming de
verdediging voort te zetten, want technisch is de verdediging tot nu toe voortreffelijk gedaan. Als
het nog nodig blijkt, dat men een Nederlandse advocaat, die belangstelling heeft voor deze zaak,
naar Indonesië moet zenden als Mr. Bouman de verdediging niet voortzet, zal men dit later nog
kunnen doen.

Minister Van Thiel stelt de vraag of de uitgezonden advocaat zich tot de zaak-
Jungschläger zal moeten beperken. Minister Beel merkt op, dat men bij de verdediging in deze zaak
thans in een impasse is gekomen. Men zal zich dan nu moeten beperken tot het proces-
Jungschläger.

De Minister-President stelt voor, dat met de grootste spoed een Engelse jurist met
internationale reputatie, zoals Shawcross of Curtis Bennett, zal worden gevraagd en dat voorlopig
zal worden afgewacht of de twee verdedigers bereid zullen zijn de verdediging te hervatten. De
Raad verklaart zich hiermede accoord.

f. Interview met Westerling
Minister Luns deelt mede, dat een correspondent van het Franse blad Combat een interview heeft
gehad met Westerling, die zeide naar Indonesië te zullen terugkeren. De Minister-President acht het
wenselijk wel iets te publiceren over de geringe betekenis van de organisatie, die Westerling hier te
lande heeft opgericht.
- - -

8. Goedkeuring van het verdrag met Indonesië ter vermijding van dubbele belasting van inkomsten en van vermogen
(Wetsontwerp.)
Minister Kernkamp is het er mede eens, dat in dit geval een ontwerp van Rijkswet moet worden
ingediend. Ter toelichting hiervan merkt spreker op, dat Buitenlandse Zaken op het standpunt
staat, dat de overeenkomst Suriname en de Antillen niet raakt. Spreker wijst er daarentegen op, dat
deze overeenkomsten de overzeese rijksdelen wel raken, maar dat deze goedkeuring ze niet raakt.
Suriname en de Antillen kunnen namelijk elk ogenblik de wens te kennen geven tot de
overeenkomst toe te treden, hetgeen dan bij een Rijkswet zal moeten geschieden. De Raad
verklaart zich vervolgens accoord met het wetsontwerp. - - -


